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La Fira de Barcelona va ser, en-
tre el 19 i el 21 d’octubre, l’esce-
nari del congrés immobiliari in-
ternacional The District. I, si res
no canvia, l’any que ve repetirà.
“És una trobada de fons d’in-
versió, el negoci dels quals im-
plica desnonaments, augment
dels lloguers i erradicació dels tei-
xits de barri”, resumeix un dels
portaveus del Sindicat de Lloga-
teres, Enric Aragonès. “Fan ne-
goci en contra dels nostres drets
i de les nostres vides”, denuncia. 

El moviment en defensa de
l’habitatge de la ciutat, que va
boicotejar l’esdeveniment, veu
especialment greu que se cele-
brés “en sòl municipal”, tal com

subratlla la Llum, del col·lectiu
Rebel·lió o Extinció. Cal tenir en
compte que la presidenta del
Consell d’Administració de la
Fira de Barcelona és l’alcaldessa
Ada Colau, mentre que el vice-
president n’és el conseller d’Em-
presa i Treball, Roger Torrent. 

UN GOVERN, DUES POSICIONS
Lluny de suspendre l’acte, el con-
sistori barceloní fins i tot hi va par-
ticipar. “L’Ajuntament tenia un es-
tand a la fira que deia Open for
Business i el primer tinent d’al-
caldia, Jaume Collboni, hi va as-
sistir”, recorda Aragonès. En pa-
ral·lel, i paradoxalment, Colau
va mostrar la seva “preocupa-
ció” per la trobada de “fons voltor”
a Barcelona i els comuns van
convocar una protesta contra el
congrés. Això posa de manifest,
un cop més, la diferència abismal

que existeix entre els posiciona-
ments dels dos partits que go-
vernen la ciutat en alguns temes. 

UNS 5 DESNONAMENTS AL DIA
Sigui com sigui, per als activis-
tes del dret a l’habitatge, amb
The District s’ha demostrat que
“l’Ajuntament posa la catifa ver-
mella per rebre els fons voltor”,
en paraules del portaveu del
Sindicat de Llogateres. “No en-
tenem que es permeti això en
una ciutat amb l’emergència ha-
bitacional i la quantitat de des-
nonaments que té Barcelona”,
afegeixen, en la mateixa línia, des
de Rebel·lió o Extinció.

En aquest sentit, cal recordar
que l’any passat es van produir
a Barcelona un total de 1.755 des-
nonaments, segons dades del
Consell General del Poder Judi-
cial (CGPJ). Això equival a pràc-

ticament cinc desnonaments al
dia. La majoria d’aquests des-
allotjaments, el 81%, correspo-
nien a pisos de lloguer.

Precisament, el preu del llo-
guer a la ciutat ha augmentat un
10% en l’últim any, d’acord amb

les xifres de l’Agència de l’Habi-
tatge de Catalunya. Tal com ha
alertat recentment el Sindicat de
Llogateres, la situació es va
agreujar des que el Tribunal
Constitucional va tombar la llei
catalana que regulava el preu
dels lloguers, el març passat.

Des d’aquesta entitat, Ara-
gonès recorda que fa tres anys
que el govern central té sobre la
taula la llei estatal d’habitatge i
lamenta que el PSOE l’estigui
“encallant”. Creu que això és
conseqüència de “la influència
del lobby immobiliari”, que se-
gons ell es fa notar tant en les po-
lítiques del govern espanyol com
en les del govern local. Un ex-
emple que considera il·lustratiu
és el fet que l’exalcalde socialis-
ta Joan Clos presideixi ASVAL,
l’associació de propietaris d’ha-
bitatges de lloguer.

Anna Utiel
BARCELONA

“Fannegoci contra la vida”
» El moviment en defensa del dret a l’habitatge boicoteja The District, el congrés de fons d’inversió
» Culpen els anomenats fons voltor de l’augment del preu del lloguer i dels desnonaments a la ciutat

La protesta que hi va haver a la Fira de Barcelona en la inauguració de The District, el dia 19. Foto: Laura Rodríguez/ACN

LA REGULACIÓ DEL
LLOGUER, A DEBAT

4El Centre de Cultura Con-
temporània de Barcelona
va acollir els dies 20 i 21
d’octubre unes jornades de
debat amb experts sobre els
nous sistemes de control
de lloguers que s’estan co-
ent tant a Catalunya com a
Espanya i al conjunt d’Eu-
ropa, en un context en què
els preus estan disparats.
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La lupa

Davant la meva tristesa existencial sense pro-
blemes greus i objectius, la meva psicòloga em
va deixar ben clar que tots tenim dret a estar
malament, a passar una mala temporada i, fins

i tot, a queixar-nos-en sense sentir vergonya perquè n’hi
hagi d’altres que sí que tenen problemes de debò. Segui-
dament, cal posar-se a treballar per identificar les causes
del malestar per tal d’intentar sufocar-lo.

Superada la sotragada personal, ja fa temps que ar-
rossego símptomes similars pel que fa a la meva ciutat i
el meu país. Hi podria afegir Europa i el món sencer, però
com més a prop, més contribueix al meu neguit. Supo-
so que és un efecte de protecció que tenim de forma na-
tural. Si no, el caràcter inabastable de l’univers seria una
llosa que no ens deixaria aixecar el cap al matí.

A Badalona, la biblioteca Can Casacuberta fa més de
mil dies que està tancada a causa d’una avaria en el sis-
tema de climatització i del mal estat de la protecció con-
tra incendis i de les teulades. La situació no és gaire pit-
jor pel que fa a les instal·lacions esportives municipals, que
cauen a trossos, literalment.

Des del 2004 que està clara la solució per al proble-
ma dels abocaments del clavegueram al mar sempre que
plou a Badalona: dipòsits pluvials. Solució, per cert, ja im-
plementada a Barcelona des de fa molts anys i que dis-
minueix el risc d’inundacions a la ciutat. Només se n’ha
fet un dels 9 previstos. En 18 anys.

L’inici de les obres de l’ampliació de la Línia 1 del me-
tro des de Santa Coloma cap a Badalona acumula 10 anys
de retard. La previsió actual és començar el 2025, i la re-
ivindicada arribada a Can Ruti ni tan sols està prevista. De
Santa Coloma a Can Ruti en autobús es triga 50 minuts.

Onze anys després del tancament definitiu de la cen-
tral tèrmica de les Tres Xemeneies, sembla que comença
a perfilar-se el projecte de transformació de la zona. Pro-
bablement, l’oportunitat més gran de transformació ur-
banística i social de l’àrea metropolitana. Tot just el ge-
ner passat s’hi van començar a implicar la Generalitat
i l’Ajuntament de Barcelona. S’espera que l’Àrea Me-
tropolitana i la Diputació també ho facin aviat. Doncs
anem esperant. Però, mentrestant, vinga parlar de la
cocteleria barcelonina que ha guanyat un premi però
que té la carta en anglès, que si l’impost de patrimoni
és per collar els rics (que no l’han pagat mai), que si
avancem o no cap a la independència i com serà el nou
embat… I vinga retòrica.

Francament, a mi em sembla que l’àrea del Besòs
no importa a ningú dins de les esferes de poder barce-
lonines, i que si hi fan quatre pisos, un parc i un “hub
de nosequè” ja poden estar contents. La visió estratègi-
ca global per a l’àrea metropolitana és nul·la. Barcelona
més aviat s’avergonyeix del seu entorn metropolità.

Segurament, podria fer una llista de coses positives i,
fins i tot, fer propostes constructives en lloc de criticar.

El tòpic diu que és a la dutxa quan ens venen les bo-
nes idees. A mi no em passa. Ni a la dutxa ni enlloc. Però
de vegades, quan condueixo o surto a córrer, tinc com una
epifania que m’il·lumina. L’última va ser la de fer-me mi-
litant de tots els partits polítics, ja que per una modesta
quantitat de diners –o de franc en alguns casos– pots vo-
tar en els seus processos de decisió interns. La capacitat
d’influència per decidir la configuració del Govern dels
6.465 militants de Junts ha estat infinitament més gran
que la dels vulgars votants a les eleccions al Parlament.
Quan el 2015 l’assemblea de la CUP va empatar a 1.515
vots, si n’hagués estat militant hauria decidit si investia
o no Artur Mas!

Potser era això la democràcia participativa, en lloc de
votar els pressupostos participatius que es van fer a Ba-
dalona fa uns anys o ser membre més o menys actiu de
diverses associacions i consells escolars.

Ara em trobo que no sé a quin professional acudir
pel meu neguit, i he hagut de fer autodiagnòstic: he fet
el trànsit des del català emprenyat cap al català fastiguejat,
moix i pansit.

Davant la meva situació desesperada, he tingut una
reacció instintiva: fer tot el possible perquè els meus fills
tinguin les màximes facilitats per desenvolupar la seva vida
a qualsevol lloc del món. Que puguin triar.

Potser m’ha quedat una mica dramàtic tot plegat. No
em feu cas, només deu ser que he tingut un mal dia.

NLes millors
perles

El poble valencià de Banyeres de Mariola ha dedicat una
estàtua a Jaume I en què el pergamí que duu a la mà

sembla una altra cosa. Veïns i usuaris de la xarxa l’han batejat
amb el nom de Jaume I El Pajas. Es troba a la plaça dels Plàtans.

En els últims dies del mandat de Liz Truss, el mitjà
britànic The Daily Stares va plantejar si duraria més un

enciam o la primera ministra. L’hortalissa, amb una perruca
rossa, va vèncer sense pietat l’efímera conservadora.

Atenció, amants del bon cinema: el 5 d’abril de 2023 s’estrena
Cocaine Bear, una pel·lícula basada en fets reals sobre un os

que va consumir 30 kg de cocaïna el 1985. A Espanya s’ha
traduït amb el títol d’Oso vicioso. Preparin les crispetes.

Una dona gran de Texas aconsegueix fer riure la família
en el seu propi funeral. La senyora va demanar que es

repartís una mena de postal en què sortia una foto seva,
una ouija i un missatge: “Mantinguem-nos en contacte”.

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)
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per Martí Casamajó, enginyer de telecomunicacions

Un mal dia
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El Camp de la Creu ja no té
el simbòlic cap de moltó1

2
Cs decideix expulsar Paco Sierra per 
“autoproclamar-se president” del partit

Últimes hores d’una Festa Major 
que serà recordada

Compte enrere per a una 
nova edició del Mercat de Mercats

Revisions de pulmó en exfumadors i fumadors,
clau per anticipar-se al càncer més letal

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

La clau

Fa dos anys ens vam llevar de
matinada. Norvet, un fons
voltor, havia cursat ordre de

desnonament de diverses famílies
que vivien en un edifici del carrer
d’Aragó 477 de Barcelona, acu-
sant-les d’haver ocupat la meitat
del bloc de pisos. Però la història,
com sempre, era més complexa.

Ho era perquè, en contra del re-
lat hegemònic de la majoria de mit-
jans de comunicació, aquí no s’ha-
via produït cap problema de con-
vivència entre veïnes, ni hi havia ha-
gut cap tripijoc de drogues ni ha-
vien ocupat a ningú la casa mentre
comprava el pa o era de vacances.
És cert que la meitat de les veïnes
estaven “ocupant” (o, com preferim
dir a la PAH, “recuperant”) pisos
buits, però també ho és que l’altra
meitat van venir a la mateixa PAH
per demanar-nos explícitament
que recuperéssim el bloc de pisos
per a la ciutadania.

El motiu és que el fons estava
practicant el que es coneix com a as-
setjament immobiliari: obres sen-
se llicència, sorolls a deshora, mo-
lèsties de tota mena… amb l’ob-
jectiu no declarat, però evident, que
aquestes famílies hi estiguessin
tan de mala gana que en marxes-
sin “per voluntat pròpia”, ja que te-
nien contractes de lloguer vàlids i
no els podien fer fora de cap altra
manera. Així, després, el fons po-
dria remodelar els pisos i conver-
tir-los en apartaments de luxe. Per
això se’n diuen fons voltor, perquè
s’aprofiten dels llocs sense vida.

El cas és que, efectivament,
des de la PAH vam recuperar els pi-
sos buits per a diverses famílies vul-
nerables. Eren famílies desnonades
pel sistema, que no podien accedir

a un lloguer a preu de mercat ni
molt menys a una hipoteca; que
van viure als pisos diversos me-
sos sense problemes de convi-
vència significatius entre elles ni
amb la resta de veïnes i a les quals
els va unir la lluita comuna con-
tra l’assetjament immobiliari i la
demanda d’un lloguer social en
aquells pisos que estaven con-
vertint en la seva llar.

Norvet, el fons voltor, no no-
més hi estava en contra, sinó que
va iniciar un procés de desno-
nament contra les noves famílies
del bloc. El dia assenyalat va ar-
ribar, el 15 d’octubre del 2020, ara
fa només dos anys. Va haver-hi
qui es va quedar a dormir al bloc
a la nit, acompanyant les famílies
perquè no passessin soles aque-
lles hores d’incertesa; moltes al-
tres es van aixecar abans de l’al-
ba i totes juntes ens vam prepa-
rar per resistir el desallotjament.

No va poder ser. Érem mol-
tíssimes: de la PAH, d’altres
col·lectius afins, veïnes del barri…
Però van arribar diversos furgons
policials (també coneguts com a
“lleteres” –que endevini el lector
d’on pot venir l’apel·latiu–) i ens
van treure arrossegant-nos i ens
van identificar, malgrat que en
cap moment es van produir ac-
tes violents. Tretze anys (en
aquell moment onze) de cultura
de pau i disciplina ensenyada en
mil tallers i practicada en mil des-
nonaments serveixen per a això.

Les famílies es van quedar
momentàniament al carrer i a
una vintena de persones ens va
arribar una multa de 601 euros
que, per descomptat, ens vam ne-
gar a pagar. Va començar una llui-
ta paral·lela per aconseguir un re-
allotjament digne per a les famí-
lies –cosa que es va aconseguir–
i per presentar al·legacions con-
tra la multa. Aquest últim viatge
va durar gairebé dos anys, durant
els quals vam lluitar al costat d’al-
tres col·lectius d’habitatge que
també havien rebut multes per
resistir altres desnonaments de
manera pacífica. Perquè ens vo-
lien soles, però ens van trobar en
comunitat. Vam organitzar cam-
panyes a les xarxes, una mani-
festació, ens vam reunir diverses
vegades amb polítics de la Ge-
neralitat (sí, d’aquests partits
que tant es van queixar quan es
va promulgar la Llei Mordassa i
que després van aplicar-la sense
pudor) i, mentrestant, al·legació
va, al·legació ve.

Finalment, i en això també
en sortim victorioses, l’instruc-
tor de la multa va acabar reco-
neixent que el dia del desnona-
ment vam estar exercint el nos-
tre legítim dret a la protesta pa-
cífica i, per tant, multar-nos im-
plicaria infringir els nostres drets
fonamentals. Va decidir arxivar
el cas. Va costar, com tot a la
PAH. Però com tot a la PAH, es
va acabar aconseguint.

Ens vam llevar de matinada
per Ricardo Dubcek (activista de la PAH)

A les xarxes

@adrisantaa: Francesc de Dalmases dimi-
teix com a vicepresident de Junts per Cata-
lunya. Continua com a diputat però renun-
cia a formar part de la comissió de la CCMA.

@opalaujust: Junts anuncia que no donarà
suport al projecte de llei del Pla Estadístic de
Catalunya, que havia elaborat el Departa-
ment d’Economia de Jaume Giró.

#ElDifícilGovernEnSolitari

@JRibalaygue: El bicing metropolità ar-
renca amb 2.600 bicis, sense fusió amb Bar-
celona i amb set estacions als afores per in-
tercanviar bicis d’un servei i l’altre. 

#BicingMetropolità #DalmasesDimiteix

Els semàfors

El regidor Joan Ramon Riera 
ha anunciat que el consistori 

retirarà un rètol amb
nomenclatura franquista que hi
ha en un bloc de pisos privat de
Pedralbes. Al cartell es llegeix
‘Avenida de la Victoria 22’ per
recordar l’alçament feixista.

pàgina 8Districte

ERC ha denunciat que el districte
està patint un augment de la
brutícia als carrers, cosa que

també corroboren entitats com
l’AV Camp Nou. Els republicans
demanen una millor gestió

municipal, mentre que l’entitat
parla d’incivisme de la gent. 

pàgina 10Ajuntament

L’entitat Artixoc organitza
visites teatralitzades per explicar
com era el comerç dels segles
XIX i XX. Aquest dissabte es farà
una visita per donar a conèixer

la industrialització 
i el desenvolupament social 

a Sants i les Corts. 
pàgina 16Artixoc
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4El canvi climàtic ha agreujat
els episodis, cada cop més fre-
qüents i extrems, de sequera i plu-
ges torrencials. Ens hem acostu-
mat a veure aquestes imatges a la
televisió, però no podem ser no-
més espectadors i encreuar-nos
de braços. L’emergència climàtica
és un dels principals reptes de la
humanitat avui en dia. Cal actuar
col·lectivament i amb urgència. El
que està en joc és, ni més ni me-
nys, el futur del planeta i la nostra
supervivència com a espècie.

Catalunya és una de les zones
de la Unió Europea més afectades
pel canvi climàtic. A tota la conca
mediterrània l’aigua és cada ve-
gada un recurs més escàs. De fet,
fins al 50% de la població del
Mediterrani pateix les conse-
qüències de l’emergència hídrica
en algun moment de l’any. L’A-
gència Catalana de l’Aigua estima
en un 22% la disminució de la dis-
ponibilitat d'aigua al litoral cata-
là per a l’any 2050. A més, es pre-
veu que, en aquest mateix any,
Barcelona tingui una necessitat
addicional d’aigua potable del
8,2% del consum total.

El Dia Internacional contra el
Canvi Climàtic se celebra el 24
d’octubre per cridar l’atenció sobre
aquest gran repte vinculat a la sos-
tenibilitat del planeta. Al mes de no-
vembre se celebrarà a Egipte la
Conferència anual de Nacions Uni-
des sobre el Canvi Climàtic (COP27),
amb el compromís d’accelerar l’ac-
ció climàtica i d’assolir objectius am-
biciosos com els plantejats a l’Acord
de París signat fa més de sis anys.
Serà un nou toc d’atenció per pas-
sar ja de les promeses als resultats
i per executar accions concretes so-
bre el terreny.

DE LES PARAULES
ALS FETS
Les empreses tenen el repte d’es-
devenir motor de la transformació
social, ecològica i digital. Amb
aquest propòsit, Aigües de Bar-
celona ha reduït un 51% les seves
emissions durant el període 2015-
2020, superant amb escreix l’ob-
jectiu que s’havia marcat prèvia-
ment. La companyia ja treballa en
projectes per assolir la neutralitat
climàtica del 100% de les emis-
sions de gasos d’efecte hivernacle
(GEH) abans del 2050.

Això inclou la implementació
de plaques solars i pèrgoles de
captació fotovoltaica a les ins-
tal·lacions de la companyia, així
com la valorització dels fangs (un
residu ric en matèria orgànica) ge-
nerats a les estacions de depura-
ció d’aigua, per transformar-los en
ecocombustibles com el biogàs.
Tres d’aquestes instal·lacions uti-

litzen l’energia produïda en els
mateixos processos de la planta,
reduint així les emissions de car-
boni. En aquest sentit, el 2021 la
companyia ha generat més d’11,5
milions de kWh d’energia tèrmica
amb cogeneració de biogàs i més
de 21 milions de kWh d’energia
elèctrica, corresponent al con-
sum d’energia de 150 dies d’a-
questes tres estacions depura-
dores. Gairebé el 100% de l’ener-
gia que consumeix Aigües de
Barcelona té origen renovable.

En l’àmbit de la regeneració i
la reutilització d’aigua per do-
nar-li una segona vida, Aigües de
Barcelona ha regenerat el darrer
any 38 hm3 d’aigua amb la prin-
cipal finalitat d’usar-la per al man-
teniment ecològic i ambiental. A
més a més, la companyia està es-
tablint projectes de col·laboració
publicoprivada i accions d’impli-
cació per accelerar la implantació
de l’aigua regenerada, una solu-
ció necessària per a la resiliència
de les ciutats davant el context ir-
reversible d’emergència hídrica
resultant del canvi climàtic. En
aquest sentit, la companyia ha
aconseguit reduir la seva petjada
hídrica gairebé un 25% en els
darrers cinc anys.

ACCIÓ CLIMÀTICA 
EN EL SECTOR DE L’AIGUA
El Consell d’Administració d’Ai-
gües de Barcelona va aprovar el
novembre del 2021 la seva Políti-
ca d’Acció Climàtica per treballar
de manera focalitzada pel clima i
donar resposta a la situació actu-
al d’emergència climàtica. La com-
panyia assumeix el repte de lide-
rar activament l’acció climàtica, co-
operant amb els grups de relació
i amb el  territori on està present.

La Política té tres eixos d’ac-
tuació principals: la neutralitat
climàtica, l’adaptació al canvi cli-
màtic, i la capacitació i implicació
climàtica. En el procés de confec-
ció de la Política, s’hi han implicat
institucions rellevants, com l’Àrea
Metropolitana de Barcelona, la
Secretaria d’Acció Climàtica de la
Generalitat de Catalunya, l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua, el Catalan
Water Partnership, agents experts
en canvi climàtic, empreses com-
promeses i referents en sosteni-
bilitat, i entitats d’activisme am-
biental i social. 

L’esforç d’Aigües de Barcelona
en la seva estratègia i accions vers
l’emergència climàtica en els eixos
d’adaptació, mitigació i lideratge
climàtic li ha valgut el reconeixe-
ment de l’International Water As-
sociation (IWA) com a “Climate

Smart Utility” al mes de setembre.
Aquest és el primer reconeixe-
ment que rep una companyia de
gestió del cicle integral de l’aigua
a Catalunya. A més d’avalar i im-
pulsar l’acció climàtica de la com-
panyia, el distintiu permet crear
una xarxa de bones pràctiques
ambientals amb altres agents del
sector. D’aquesta manera, Aigües
de Barcelona esdevé un veritable
agent tractor de l’acció climàtica
en el sector de l’aigua.

LES ALIANCES,
CLAUS PER AVANÇAR
Aigües de Barcelona té en el seu
ADN la col·laboració publicopri-
vada i la cooperació i les sinergies
amb els grups de relació. Per
aquest motiu, la companyia va
llançar al maig un hubd’acció cli-
màtica. Es tracta d’un espai de co-

desenvolupament que permetrà
a totes les entitats participants ge-
nerar nous models ecològics, neu-
tres i d’impacte positiu. 

En aquest moment, ja es tre-
balla amb més de 45 entitats
proveïdores dels operadors del ci-
cle integral de l’aigua per assolir
la neutralitat climàtica de forma
col·lectiva. Cap companyia no
ho pot fer sola perquè sempre de-
pendrà de les emissions indirec-
tes que es generin fora de la
seva organització. El hub permet
compartir les bones pràctiques i
el coneixement per al càlcul i la
reducció de la petjada de carbo-
ni, i també actualitzar les ten-
dències reguladores, estratègi-
ques i de finançament en matè-
ria d’acció climàtica.

El canvi climàtic ens aboca a tots
a col·laborar. Cada gest compta.

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ D’AIGÜES DE BARCELONA

L'aigua regenerada, com la que s'obté a la depuradora del Baix Llobregat, és clau per a la resiliència de les ciutats. Foto: Aigües de Barcelona

Pàgines especials

L’acció climàtica, el gran repte col·lectiu
» Aigües de Barcelona, primera empresa catalana reconeguda com a ‘Climate Smart Utility’ 

» La companyia lidera les accions amb aliances amb tots els actors i el territori

El pantà de la Baells (Berguedà) evidencia la manca de pluges dels darrers mesos. Foto: Aigües de Barcelona
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Tot a punt per a la retirada
d’un rètol amb nom franquista
URBANISME4El regidor Joan
Ramon Riera va anunciar el pas-
sat 21 d’octubre a través de les xar-
xes socials que, en virtut de la
nova llei de memòria democràti-
ca, demanava la retirada d’un
rètol amb nomenclatura fran-
quista ubicat en un espai privat.
Concretament, a la comunitat de
veïns del Passeig Manuel Girona
número 2. El rètol és un text on es
llegeix ‘Avenida de la Victoria
22’, fent referència a la victòria
franquista durant la Guerra Civil.

Per la seva banda, el conse-
ller portaveu d’ERC a les Corts,

Mario Campelo, va celebrar l’a-
nunci i, a més, va afegir que al
plenari d’octubre del 2021, el seu
partit ja havia presentar aquest
prec demanant que en el mínim
temps possible els propietaris del
rètol el retiressin.

Per tant, ara la retirada que-
da a l’espera que s’arribi a l’acord
definitiu amb la comunitat de ve-
ïns i es procedirà a treure’l tan
aviat com es pugui.

En tot cas, és un cartell que
no té cap valor oficial, ja que just
a sota hi ha el rètol municipal
que diu ‘Avinguda Pedralbes’.

ABUSOS4El Tribunal Suprem
de Justícia va ratificar el passat
19 d’octubre la condemna de 21
anys i 9 mesos de presó per a
Joaquim Benítez pels abusos
sexuals continuats a quatre me-
nors que va cometre quan era
professor d’educació física dels
Maristes de Sants-les Corts, en-
tre els anys 2006 i 2010.

Ja feia més de dos anys que
l’alt tribunal tenia sobre la tau-
la dos recursos, un presentat
pel condemnat i un altre per la
companyia d’assegurances de
l’escola. Recursos que va rebut-
jar i, a més, va confirmar l’asse-
gurança com a responsable civil
directa de les indemnitzacions a
les víctimes, que hauran de re-
bre 120.000 euros.

PROCÉS LENT
Les famílies afectades sempre
s’han queixat de la lentitud del
procés. De fet, Manuel Barbero,
el pare d’una de les víctimes, va
criticar el retard en la condemna
definitiva quan Benítez ja havia
confessat feia temps. També va

criticar que no s’hagués escoltat
la resta de víctimes que van de-
nunciar. I és que el pederasta con-
fés rep la condemna per quatre
denúncies, però Barbero recorda
que “va ser denunciat per 26
persones i només ha estat con-
demnat pels abusos a quatre”. Va
reiterar que “no és justícia si no
escoltem a tothom”.

Així doncs, està previst que
Joaquim Benítez entri a presó els
pròxims dies. Tot i això, durant
el temps que ha passat entre la
publicació de la sentència l’abril
del 2019 i la ratificació del Tri-
bunal Suprem el 19 d’octubre,
l’exprofessor ha estat en lliber-
tat, tot i les peticions de les acu-
sacions que hi entrés.

Benítez sortint de l’Audiència de Barcelona el 2019. Foto: ACN/Pol Solà

Ratificada la condemna de 21
anys al pederasta dels Maristes

‘Avenida de la Victoria 22’, el rètol franquista. Foto: Twitter (@joan_r_riera)

Equipaments | Una nova pista de bàsquet
Ja està en marxa el projecte d’una nova pista de bàsquet a la plaça del
Carme, al barri de les Corts. Es tracta d’una iniciativa guanyadora dels
pressupostos participatius i està previst que les obres durin dos mesos.
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Paco Sierra protagonitza
la crisi interna que viu Cs

POLÍTICA4El grup polític de
Ciutadans ha viscut les darreres
setmanes una crisi interna que
ha acabat derivant en la manca
de lideratge per a les eleccions
municipals del maig de 2023.

L’inici de la crisi el va marcar
el conflicte que es va destapar el
passat 20 d’octubre amb el re-
gidor president de les Corts i por-
taveu del grup, Paco Sierra, quan
va ser acusat per la direcció bar-
celonina de voler “autoprocla-
mar-se president” del partit. El
partit va emetre un comunicat
on va confirmar que havien de-
cidit expulsar Sierra: “Ha re-
gistrat un escrit al consistori
amb el qual pretén autoprocla-
mar-se president i canviar la
configuració del grup”. 

LA SEGONA CRISI
Només quatre dies més tard,
dimarts, la crisi feia un nou gir
i Luz Guilarte, cap de files del
partit i candidata a l’alcaldia,
anunciava que plegava. Ho va
comunicar ella mateixa en una
roda de premsa on va explicar
que el motiu de la decisió va ar-
ribar per l’intent de  Sierra de
desbancar-la com a presidenta
de la formació. Es va referir a l’e-
pisodi com “una trama” de la
qual ella n’ha estat la víctima,
però també que “va ser una de-
cisió molt difícil”.

La renúncia va arribar des-
prés que el partit reiterés la con-
fiança en ella. Ara caldrà veure
qui és el nou candidat de Ciuta-
dans per a les municipals.

ESPAI PÚBLIC4El districte de les
Corts està patint un augment de
la brutícia als carrers, segons ha
denunciat recentmentel grup
d’Esquerra Republicana. I és
que el seu portaveu a les Corts,
Mario Campelo, va mostrar fa
uns dies a les xarxes unes foto-
grafies on es pot veure una quan-
titat considerable de deixalles
fora dels contenidors, papereres
a vessar i arbres envoltats de
llaunes i plàstics a terra. 

Campelo afirma que darre-
rament la qüestió de la brutícia
és una queixa generalitzada del
districte i no només concentra-
da en un barri. Continua dient
que el problema més gran és que
“el canvi de contracte del servei
de neteja no està funcionant
perquè els carrers estan igual o
pitjor que amb l’anterior”. En
aquest sentit, el portaveu consi-
dera que l’Ajuntament “no està
gestionant de manera correcta
els recursos”. La solució, segons
Campelo, implicaria gestionar
millor els recursos i tornar a fer
les passejades del servei de ne-
teja amb el consistori que es
van fer per consultar sobre les
noves ubicacions dels conteni-
dors. Reconeix que amb la poca
participació veïnal no es podia
decidir-ho del tot bé, però alho-

ra considera que no es va fer cor-
rectament la campanya de cons-
cienciació dels canvis de lloc
dels contenidors.

CULPA DE L’INCIVISME?
Per la seva banda, Ana Ramon,
de l’Associació de Veïns del
Camp Nou, comparteix la sen-
sació de veure els barris més
bruts, però considera que la
gran part de la culpa recau sobre
l’incivisme de les mateixes per-
sones i no tant sobre el servei de
neteja. “Barcelona està bruta
perquè la gent és bruta”, diu.

En aquest sentit, insisteix
que no han notat una manca de
neteja, sinó que “la gent no vol
fer l’esforç d’anar fins a la can-
tonada on té la paperera o els
contenidors i després ens des-
pertem amb els parcs plens de
llaunes de cervesa”. Explica que
un dels problemes que també de-
riven en l’incivisme és que els ve-
ïns no respecten o no fan cas dels
horaris de recollida de brossa
que estableix l’Ajuntament. Així
doncs, convida a tothom a con-
tribuir personalment a la millo-
ra dels carrers. 

Brutícia a les Corts: falla el
servei de neteja o el civisme?

Guilarte a l’esquerra de tot i Sierra a la dreta. Foto: Twitter (@CiutadansBCN)

Brutícia als carrers de les Corts. Foto: Twitter (@mario171183)
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4Barcelona i el Districte de les
Corts treballen des de fa temps en
mesures i plans d’acció per pal·liar
la soledat no desitjada. Però, què
entenem per soledat? D’acord
amb l’Estratègia municipal contra la
soledat 2020-2030, el sentiment
de soledat és una experiència sub-
jectiva, resultat d’una avaluació
de la coincidència o discrepància
entre la quantitat i la qualitat de les
relacions socials d’un mateix i els
estàndards personals de relació
socials que es conceben. La sole-
dat es considera una expressió
negativa dels sentiments que es
poden manifestar en individus de
totes les edats. Segons es recull a
l’Estratègia municipal, la soledat no
desitjada no és un problema nou
a Barcelona ni a les Corts. Des de fa
anys es duen a terme programes
municipals específics per reduir
aquest sentiment, sobretot de les
persones grans. 

AMB EL VEÏNAT
El Districte, a través d’una mesu-
ra de govern, treballa des de 2021
per conèixer el fenomen, detectar
necessitats i impulsar accions
amb el veïnat i els equipaments.
La Festa Major de les Corts, cele-

brada fa dues setmanes, ha estat
un dels màxims exponents de la
lluita contra la soledat, ja que du-
rant aquests dies veïnat i gent d’ar-
reu de la ciutat han omplert els
carrers i places per gaudir plega-
des de les activitats i propostes
culturals, socials i esportives. La
Festa Major afavoreix, d'aquesta
manera, la participació ciutadana,
les relacions veïnals i el senti-
ment de pertinença oferint uns es-
pais de trobada en un marc festiu
i de lleure amb una oferta variada
i adaptada a tothom. Dins el pro-
grama de la festa, a més, es va ce-
lebrar el Concert de migdia con-
tra la soledat, que va reunir cen-
tenars de persones a la plaça Co-
mas amb l’objectiu de sensibilit-
zar respecte la soledat.

El grup La Quinta Cuerda, in-
tegrat per músics del districte,
van amenitzar la jornada i van pre-
sentar la seva cançó contra la so-
ledat. En el mateix concert es va
presentar també la samarreta "Les
Corts contra la soledat. Recon-
nectem", del dissenyador Óscar
León, que també és veí del dis-
tricte. León va crear la seva pri-
mera col·lecció al 1996 i, des d’a-
leshores, ha participat en la Pas-

sarel·la Gaudí i a la 080 Barcelona
Fashion, on va rebre el Premi Na-
cional de la Generalitat de Cata-
lunya a la Millor Col·lecció l’any
2017. Durant el concert, el disse-
nyador va reinterpretar el lema de
la soledat pintant en directe un
mural. 

PLA D’ACCIONS
El Districte de les Corts, conscient
i sensibilitzat amb el problema de
la soledat no desitjada, treballa tot
un conjunt de mesures i accions

adaptades i adequades al territo-
ri, alineant-se amb l’Estratègia
municipal contra la soledat. A
més, abans de la mesura de go-
vern, a les Corts ja s’havia creat la
Comissió de Treball per a Persones
Grans, Edatisme i Soledat no vol-
guda. El Pla d’accions que inclou
la mesura de govern és flexible, ja

que, en funció de les dades de so-
ledat, les circumstàncies de cada
moment i l’avaluació i seguiment
de cada mesura, es revisen les ac-
cions per adaptar-les a les noves
necessitats amb la finalitat de
pal·liar i prevenir el sentiment de
soledat a les Corts i contribuir
així a la resta de la ciutat. Així
doncs, es treballa seguint les ma-
teixes quatre línies de l’Estratègia
municipal contra la soledat: sen-
sibilitzar i generar coneixement
sobre l’impacte de la soledat en el
districte i en el benestar de les per-
sones que l’habiten; desplegar
recursos i serveis per prevenir,
detectar i atendre les situacions de
soledat; reestructurar el districte
i els seus àmbits en espais comu-
nitaris per afrontar les situacions
de soledat; i adaptar el funciona-
ment de l’organització municipal
als nous reptes que planteja la so-
ledat. Per tal de poder analitzar la
realitat, compartir experiències i
prendre decisions sobre l’am-
pliació o modificació del Pla d’ac-
cions contra la soledat de les
Corts, el Districte va crear la Tau-
la contra la soledat no volguda de
les Corts que es convocarà abans
de finalitzar l’any. 

En aquest sentit, l’Ajuntament
de Barcelona disposa de programes
per combatre el sentiment de so-
ledat adreçats principalment al
col·lectiu de persones grans, com
ara Radars, projecte d’acció comu-
nitària, o VinclesBCN, per reforçar les
relacions socials de les persones
grans que se senten soles i millorar
el seu benestar a través de la tec-
nologia i del suport d’equips de di-
namització social. Més informació
aajuntament.barcelona.cat/soledat.

NOVES JORNADES
Dins d’aquesta mateixa Estratègia
municipal, l’Ajuntament de Bar-
celona organitza els pròxims 9 i 10
de novembre les “Jornades Inter-
nacionals sobre la Soledat a Bar-
celona”, per fomentar i compartir
debat, experiències i polítiques al
voltant de la soledat no desitjada.
Les jornades són gratuïtes i estan
obertes a tota la ciutadania. Les
jornades es vertebraran en quatre
eixos temàtics per tal de trobar
propostes i respostes a cadascun
d’ells: soledat i tecnologia, soledat
i cicles vitals, soledat i ciutats i so-
ledat i polítiques públiques. Més
informació a jornadessobresole-
dat.barcelona.cat/ca/.

Contra la soledat no volguda
» El Districte té un pla d’accions contra la soledat, amb un horitzó a quatre anys (2021-2024)
» Les activitats de Festa Major, entre elles el Concert contra la soledat, van tenir gran acollida 

Es busca reforçar les
relacions socials per
combatre la soledat

L’artista Òscar León va pintar un cartell en contra de la soledat durant el concert de Festa Major dedicat a aquesta problemàtica. Fotos: Districte

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Barris al dia
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T’imagines viure sense veure ni
sentir res? Com et comunica-
ries? Com et mouries? Com ani-
ries a comprar? I com menjaries?
Tothom qui tingui tots els sentits
a ple funcionament no és capaç
d’imaginar-se la seva vida amb
aquestes condicions. Doncs a
Catalunya hi ha unes 40.000
persones que pateixen de sord-
ceguesa, una discapacitat que
consisteix en la pèrdua combi-
nada del sentit de la vista i de l’o-
ïda en diferents graus.

La disfunció pot ser congèni-
ta o adquirida, segons la persona,
i en tots dos casos els graus poden
ser molt diferents fent que les cir-
cumstàncies de la vida quotidia-
na siguin més o menys compli-
cades. L’exemple més clar és la
manera de comunicar-se. En
molts casos, els especialistes en-
senyen a parlar als afectats amb
llenguatge de signes recolzat amb
les mans. És a dir, que s’agafen de
les mans mentre gesticulen per
entendre’s. En canvi, una perso-
na que conserva uns mínims d’o-
ïda podrà comunicar-se via oral
i una que té rastres de vista podrà
veure el llenguatge de signes.

Per posar tota aquesta realitat
al mapa, el 8 d’octubre es va fer al
districte de Sants-Montjuïc la
quarta edició de la Caminada So-
lidària per la Sordceguesa que or-
ganitza l’Associació Catalana pro
Persones amb Sordceguesa (AP-
SOCECAT). Aquesta associació
s’encarrega d’atendre i acompa-
nyar a persones que pateixen la dis-
capacitat, així com a les seves fa-
mílies, i organitza la caminada
per donar-los suport  i alhora
col·laborar i visibilitzar que aquest
problema existeix, tot i no ser ga-
ire conegut. El president d’APSO-

CECAT, Ricard López, explica que
tota ajuda sempre és ben rebuda
i que anirà destinada a finançar els
mediadors que treballen amb els
discapacitats, que és la part més
cara i alhora necessària per a les
persones amb sordceguesa, ja que
els acompanyen cada dia.

EL DIA A DIA
L’Ahmed és un home marroquí
que fa molts anys que viu a Bar-
celona i que pateix de sordce-
guesa. Forma part de l’associació
i, de fet, són ells qui en tenen la
seva tutela perquè no té família a
Catalunya. L’Ahmed pateix de
sordceguesa adquirida, ja que va
néixer sord i l’any 2007 es va que-
dar cec per culpa d’una síndrome.
Des de llavors que necessita el su-
port de dues persones que l’aju-
din en el seu dia a dia. En Víctor,
un dels dos mediadors comuni-
catius que treballa amb ell, defi-

neix la seva funció com un pont
comunicatiu entre el món que no
pot arribar a percebre i l’Ahmed.
Explica que ell és l’amo del seu
temps i que els mediadors es de-
diquen a endreçar tot el que els
demana, com per exemple quan
anar a comprar, on anar a pren-
dre alguna cosa o on passar la tar-
da. Tenir rutines definides li fa-
cilita molt més el dia a dia.

Però com pot saber quan toca
fer què? En Víctor explica que per
saber a quin dia i hora està vivint
sense preguntar, utilitza un telè-
fon mòbil amb alarmes progra-
mades a les hores que ell hagi de-
cidit per ubicar-se en el temps.
Per exemple, cada matí a les 8 l’a-
parell vibra i a més de fer de des-
pertador, ja sap l’hora. Per tant,
la vida quotidiana queda defini-
da per la intervenció vital dels
mediadors i els suports tecnolò-
gics que pugui fer servir.

QUÈ FALTA PER FER?
És evident que la vida d’una per-
sona sordcega no pot ser inde-
pendent al 100%, però es pot
aconseguir certa autonomia. És
en aquest sentit que Ricard Ló-
pez, president de l’APSOCECAT,
afirma que a Barcelona “tenim
una gran sort”, tot i que afegeix el
següent: “Trobem a faltar quan-
titat de serveis, però no qualitat”.
Com bé explicava en Víctor, me-
diador de l’Ahmed, no necessiten
equipaments molt concrets al
carrer perquè van sempre acom-
panyats. On es necessiten major
quantitat de serveis és a les llars
de les persones amb la discapa-
citat, que és el que demanda el
president de l’associació.

El problema més gran és pres-
supostari perquè ni l’associació
disposa de grans recursos per do-
tar d’ajudes als pacients, ni l’A-
juntament ni la Generalitat des-

tinen els diners que des d’APSO-
CECAT consideren que serien
necessaris, ja que els diners pú-
blics que reben són en qualitat de
discapacitat intel·lectual, quan
no hauria de ser així.

Tot i això, en Víctor ho mati-
sa dient que, sense la Llei de De-
pendència de la Generalitat i els
reforços de l’Ajuntament, perso-
nes com l’Ahmed no podrien te-
nir l’ajuda dels mediadors. Però
tenen una petició clara: “Neces-
siten teleassistència perquè no
podem estar les 24 hores amb ells
i només dues persones que tenim
controlades estan gaudint de l’a-
juda”. La teleassistència és clau
per evitar desgràcies com el cas
d’un foc a casa, ja que no valen
alertes visuals ni sonores, sinó que
necessiten un avís automàtic als
bombers. També demanen més
donacions i la caminada és una
bona oportunitat per fer-ne.

Viure amb tres sentits
» La sordceguesa és una discapacitat que combina la pèrdua del sentit de l’oïda i el de la vista

» L’APSOCECAT considera que els serveis que reben són de qualitat, però que falten en quantitat

L’APSOCECAT celebrant el Dia Internacional de la Sordceguesa el passat juliol. Foto: APSOCECAT

Guillem Francàs
BARCELONA

A fons
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línialescorts.cat

Comerç
26 d’octubre del 2022

Visita teatralitzada des del
Mercat de Sants a les Corts  

CULTURA4El comerç és una
activitat que ha existit des de
sempre. Les Corts no n’és una
excepció i ha viscut grans canvis
al llarg de la història. Així que per
explicar com era el comerç dels
segles XIX i XX, el projecte de
Visites Teatralitzades liderat per
l’organització Artixoc proposa
una ruta per aquest dissabte 29
d’octubre a les 11 h que va des del
Mercat de Sants a les Corts.

Com deixa entreveure el nom
de l’activitat es tracta d’una visita
on els guies es disfressen de l’è-
poca per explicar com va ser la

industrialització i el desenvolu-
pament social a Sants i les Corts
parlant de fàbriques i els mercats
que hi havia. Concretament, els
personatges estaran ambientats
als “Feliços anys 20” i, segons
afirmen des de l’organització,
s’endinsaran en un món ple de
supersticions i espiritisme.

Amb tot, l’entrada costa 12
euros i la de preu reduït 8,5. La
visita inclou una disfressa per als
més petits, tast de productes
dels establiments i una copa de
cava. La visita també es podrà fer
el pròxim 19 de novembre.

Teatre i comerç al carrer. Foto: Twitter (@artixoc)

Estalvi | Reducció de l’horari dels llums de Nadal
L’horari de les llums de Nadal d’enguany seran més reduïts 

en comparació als anys anteriors per estalviar consum energètic.
Concretament, seran 217 hores de llum, 42 hores menys que l’any passat.

INFLACIÓ4La Fundació Bar-
celona Comerç ha alertat re-
centment que l’elevada inflació
i l’augment dels costos de l’e-
nergia, que “en molts casos ar-
riba al 250% en l’electricitat i en
una mitjana del 130% en el gas”,
pot provocar el tancament de
força comerços.  L’entitat avisa
que són xifres que molts negocis
no poden assumir si, a banda, cal
afegir el 21% de l’IVA a la factu-
ra del consum elèctric. 

Des de Barcelona Comerç
recorden que la supervivència
dels petits negocis, les mi-
croempreses i les petites i mit-
janes empreses ja es va fer in-
viable en alguns casos per la
pandèmia, que va afectar de
manera greu el sector.

L’entitat també lamenta que
s’hagin aplicat mesures per altres
agents de la societat i que no
s’hagin aplicat per al comerç,
“que és un pal de paller econò-
mic amb més del 13% del PIB de
la ciutat”. És per aquest motiu
que apel·len a les diverses ad-
ministracions públiques a pren-

dre mesures que disminueixin
l’impacte del preu de l’energia si
es vol evitar que molts establi-
ments hagin de tancar durant els
pròxims mesos  per la situació lí-
mit que estan vivint.

Les peticions que fa Barce-
lona Comerç per combatre la si-
tuació actual són les següents:
rebaixa de l’IVA a la factura de
l’electricitat del 21% al 4%; la bo-

nificació del 50% de les quotes
de la Seguretat Social fins a la
primavera; la bonificació del
100% de les quotes del treball
autònom fins a la primavera i l’a-
torgament d’ajudes directes a to-
tes les empreses que ho demanin
per mitjà de la compensació del
100% del diferencial del cost en
les factures de la llum amb re-
lació a les de l’any anterior.

Una floristeria de la ciutat. Foto: Twitter (@bcn_ajuntament)

Alerten que molts comerços
perillen pels preus de l’energia
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Esports Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep la Peña Deportiva
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim dissabte 29 d’octubre la Peña Deportiva, 

en partit corresponent a la cinquena jornada del grup 2 de Segona Divisió. L’AE Les Corts-
UBAE hi arribarà després de la seva victòria per 1-4 contra el Rubí FS del passat dia 15.

"He lluitat i continuo lluitant
contra els meus monstres i com-
plexos per sentir-me el millor. És
una batalla molt dura. No et
pots ni imaginar què he hagut
d'aguantar amb el pes. M'han ar-
ribat a multar si m'engreixava
una mica o a pesar-me cada set-
mana malgrat que estava rendint
a la pista i que l'únic que tenia i
tinc és un problema de tiroides",
confessa Vero Sánchez (Giro-
na, 1985), alera pivot del CB Vi-
lablareix, de la Segona Catalana.

El seu testimoni colpeix. És
la cara invisible de l'esport, en
aquest cas del bàsquet, que li ha
regalat moltes amistats, sobre-
tot les de Georgina Bahí i Andrea
Vilaró, moltes experiències bo-
nes i altres obscures. "Les coses
dolentes també m'han ajudat a
ser com soc. Ara necessito calma
i pau interior, i he après a es-
coltar-me i a dedicar-me temps.
Hi ha coses, però, que no en-
tendré mai...", amplia.

Parla de com una jugadora es
pot sentir "una mercaderia",
com li va passar a ella: "Amb el
temps, veus que els clubs tenen
el control sobre el teu destí. Pots
fer una bona temporada i sent
una peça clau en un equip i no
continuar el curs següent. Són
detalls que et deceben molt".

Va arribar un punt en què
l'entrevistada va descobrir que el
bàsquet ja no la divertia i que
anar a entrenar-se havia deixat
de ser un moment agraït del dia
per convertir-se en una càrrega.

"Em va costar molt prendre la
decisió d'allunyar-me de l'es-
port que tant estimo. No volia sa-
ber res d'una pilota ni de veure
partits. Necessitava altres ex-
periències i gaudir més de la fa-
mília...", recorda.

A poc a poc, i gràcies a un bon
treball interior, va començar a
trobar a faltar la cistella. O, com
a mínim, a plantejar-se tornar,
però tampoc volia forçar res.
"Tenia por a equivocar-me i en-
trenar-me amb el CB Prat va ser
la primera presa de contacte
per veure com em sentia. La
meva prioritat era passar-m'ho
bé. Per feina no podia anar als
partits. El tracte va ser
excel·lent", confessa.

SERGIO MANZANO 
Fins que un dia va rebre la tru-
cada de Sergio Manzano perquè
s'incorporés al Joventut Les
Corts, en aquell moment a Lliga
Femenina 2: "Em va motivar la
seva proposta. És un tècnic molt
competitiu i els seus equips
transmeten el seu caràcter: pres-
sionen, roben pilotes i no es
rendeixen mai".

A Sánchez li va encantar l'e-
quip, "molt maco i format per
bones companyes". "Em va sor-
prendre que el grup fos i fes tan-
ta pinya. Es notava que feia anys
que algunes jugaven juntes.
Aquells mesos al Joventut Les
Corts m'ho vaig passar molt bé
i vaig aprendre molt", reconeix.

Observadora i sempre auto-
exigent, Sánchez va adonar-se,
després de tornar a les pistes i
d'exposar-se "davant de tanta
gent", que tenia "pors i insegu-
retats" que havia de treballar.

Així que va centrar-se en el seu
treball interior i va fer un pa-
rèntesi amb el bàsquet de ga-
irebé dos anys. 

Va tornar a Girona i es va ins-
tal·lar a Vilablareix, i va acabar
fitxant pel CE Onyar. "El primer
curs va ser el millor, sens dubte.
Les companyes van aconseguir
que em tornés a il·lusionar amb
aquest esport, i continuo sentint
el mateix. En cap moment em
van jutjar ni em van comparar
amb ningú. Més aviat valoraven
cada petit detall. Són unes per-
sones molt boniques!", descriu,
agraïda, Sánchez, que aquest
curs juga al CB Vilablareix. Una
entitat on també es troba com a

casa i que feia molts anys que la
volia fitxar: "A més, em queda a
prop de la feina". 

Somriu recordant el seu de-
but a Lliga Femenina, al Pabellón
Polideportivo La Paterna contra
el CB Islas Canarias i amb el CB
Al-Qázeres. "Després de tants
anys de fases d'ascens, jugar a l'e-
lit era un premi i vaig sortir a la
pista amb el propòsit de gaudir,
sense cap expectativa ni pressió.
Centrada a fer el que sabia fer per
ajudar l'equip", exposa Sánc-
hez, que aquella tarda del 15
d'octubre de 2014 va jugar ga-
irebé 29 minuts, va anotar 10
punts i va capturar quatre rebots
en el triomf per 56-67.  

Formada al GEiEG gironí,
Sánchez sempre ha admirat a
qui diu el que pensa, i va con-
nectar amb Anna Caula, secre-
tària general de l'Esport i de
l'Activitat Física, que la va diri-
gir als entrenaments del pri-
mer equip de l'Uni Girona. La vi-
lablaretenca jugava al segon.
"Era impossible no aprendre al
costat de la Laura Antoja o la So-
nia Reis, i Anna Caula et conta-
giava la seva energia i entusias-
me, i sabia arribar a tu sent
transparent i exposant-te el que
pensava", valora.  

Tot i que estava a gust a Gi-
rona, abans de Nadal va decidir
acceptar la proposta del CBF
Cerdanyola, aleshores a Copa
Catalunya. "Era un projecte
molt ambiciós que volia arribar
a les fases d'ascens. El grup era
molt sa i unit. Em va sorprendre
que fos una entitat tan profes-
sional. Tenien present qualsevol
detall", recorda. 

El bàsquet l'ha fet una su-
pervivent. Amb 15 anys va mar-
xar de casa, de Vilablareix, per
aterrar a l'Universitari de Barce-
lona. A vegades s'entrenava amb
el primer equip amb jugadores
que ja són mites com Laia Palau
i Razija Mujanovic. Aquella Vero
Sánchez i la d'uns quants anys
posteriors era molt reservada i
sempre generosa i empàtica.
"Recordo que si tenia problemes
no trucava als pares per no pre-
ocupar-los. T'ho acabes men-
jant tu sola i, amb el temps, si no
ho treballes, la bola es va fent més
gran i es transforma en pors i
dubtes. Has de treure forces d'on
sigui per enfrontar-te als teus
monstres", conclou, valenta.

Toni Delgado
LES CORTS

Vero Sánchez s’escoltamolt
» L’exjugadora del Joventut Les Corts visibilitza la cara oculta de l’esport, en aquest cas del bàsquet   

» “He lluitat i continuo lluitant contra els meus monstres i complexos per sentir-me el millor”, confessa 

Vero Sánchez, jugadora del CB Vilablareix. Foto: Paula Codony 
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Reivindicat pels romàntics com l’heroi
vertader, Satanàs de Milton simbolitza el
rebel insurgent davant la tirania. Una re-
bel·lió fracassada que condicionarà el
destí de l’home i la dona. A més d’un ho-
menatge a la bellesa de les paraules de
Milton, aquest Paraíso Perdidoés també
un homenatge a l’ofici del comediant.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

Paraíso Perdido
Helena Tornero i Andrés Lima

Tot el que no sé de nosaltres (Kasba Mu-
sic, 2022) és el títol del primer disc de Na-
vet, el nou grup format pels components
de The Pinker Tones. L’àlbum inclou vuit
cançons, totes elles en català, i barreja tres
estils: pop, rock i folk. Segons la disco-
gràfica, la nova formació “és delicadesa,
dedicació, emoció i moltes coses més,
però per sobre de tot Navet és música”.

Música

És estiu en un petit poble del sud-est
d’Espanya. Una tempesta amenaça de
tornar a desbordar el riu que el traves-
sa. Una antiga creença popular afirma
que algunes dones estan predestinades
a desaparèixer amb cada nova inunda-
ció perquè tenen “l’aigua a dins”. L’Ana viu
amb la mare i l’àvia en una casa que la
resta del poble es mira amb suspicàcia.

Pelis i sèries

El agua
Elena López Riera

Tot el que no sé de nosaltres
Navet

L’exposició de ‘Crims’
Un dels fenòmens audiovisuals dels últims anys a casa

nostra s’ha convertit en una exposició. El Palau Robert de
Barcelona acull del 26 d’octubre al 10 d’abril Crims l’exposi-
ció, una experiència immersiva que s’endinsa en els casos

narrats a l’exitós programa de TV3 i Catalunya Ràdio. Carles
Porta, presentador i creador del format, assegura que “en
aquesta exposició es parla de víctimes d’assassins i d’in-

vestigadors”. Precisament, la reconeixible veu de Porta es
podrà sentir al llarg de l’exposició, així com la d’alguns pro-
tagonistes de les històries reals que han farcit el programa.

És d’aquelles persones que difícilment poden pas-
sar desapercebudes, però ha aconseguit fer una vi-
sita llampec secreta a Barcelona. Leonardo DiCaprio

(Los Angeles, 1974) va ser a la capital catalana la
setmana del 17 d’octubre, tot i que la notícia no va
transcendir fins al dia 24. En la seva estada sorpresa
a Barcelona, va visitar, com no podia ser d’una altra
manera, la Sagrada Família, però també altres llocs
més inesperats. Per exemple, la parada que ha pro-
vocat més comentaris a les xarxes socials ha estat la
de la botiga El Rei de la Màgia. Aquest històric esta-

bliment és al número 11 del carrer Princesa i, se-
gons els propietaris, és “la botiga de màgia més an-
tiga del món”. En aquest espai, DiCaprio va gaudir
d’un espectacle privat de l’il·lusionista Pere Rafart.
El propietari del local, Pau Martínez, ha explicat a
betevé que els van avisar de la visita de l’estrella 

només mitja hora abans que arribés.

L E O N A R D O  D I C A P R I OQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser un dels grans actors de Hollywood
Va guanyar l’Oscar al millor actor l’any 2016 

Famosos

Visitar Barcelona
Va gaudir d’un xou privat en una històrica botiga de màgia

Rebombori
La visita ha causat sorpresa i ha generat molts comentaris

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Gaia neix en una família pobra ofega-
da de problemes: la mare, l’Antònia, llui-
tadora i orgullosa, de caràcter fort i in-
transigent, té cura tota sola del marit dis-
capacitat i dels quatre fills, el primer dels
quals va tenir d’adolescent. La Gaia, pèl-
roja i rabiüda com la mare, desconfiada
i cruel, creix enfrontant-se a un món que
no té res per oferir-li ni l’acceptarà mai.

Llibres

L’aigua del llac no és mai dolça
Giulia Caminito

|Mount & Blade II
Acció, rol i diplomàcia es barregen en aquesta preqüela de la saga

Mount & Blade. Disponible per a PC, PS 4 i 5, Xbox Series X/S i Xbox One. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REGULARITAT

A banda d’evitar substàncies excitants com el cafè, 
l’alcohol o el tabac, és recomanable un sopar lleuger

XARXES

DIETA

E S T I L S  D E  V I D A

i TRASTORNS DEL SON

Si aquests dies no dormiu gaire bé potser és per culpa de la
tardor. Només potser. La disminució de les hores solars, la
tornada a la rutina i els canvis en el ritme de vida provo-

quen alteracions transitòries en el son. Tingueu en compte que
amb el canvi horari hem passat de dotze hores de sol a l’estiu a
un màxim de nou. Aquest fet per si mateix ja pot alterar el ritme
biològic i provocar-nos insomni.   

Més enllà dels problemes neurològics que podria causar
dormir menys hores de les necessàries, l’insomni té moltes al-
tres conseqüències. El cansament, la disminució del rendiment
intel·lectual o el mal de cap son símptomes habituals de falta de
son i ens provoquen irritabilitat, problemes de concentració i
fins i tot augmenten el risc de patir malalties cardiovasculars. 

Tot i que les dificultats per agafar el son i mantenir-lo poden
ser transitòries, o estacionals, és important esbrinar si hi ha al-
gun factor causant. En aquest cas, cal demanar ajuda especialit-
zada. Però, en la majoria d’ocasions, l’insomni és conseqüència
d’una manca d’higiene del son, i per corregir-ho hem d’establir
unes pautes que ens permetin descansar correctament.     

La tardor provoca insomni

Per a una bona higiene del son és vital anar-se’n 
al llit i llevar-se sempre a la mateixa hora 

Les claus

Les xarxes socials ens sobreexciten: cal que aparquem 
el telèfon mòbil una hora abans d’anar a dormir    

Un bon descans demana un ambient propici: 
silenci, colors relaxants i una temperatura adequada 
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Viu en línia
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